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De Commissie voor Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke Ordening, Energie en 

Dierenwelzijn hield op 19 februari 2019 een hoorzitting met Frans Fierens van de 

Vlaamse Milieumaatschappij en David Knight van het departement Omgeving 

over het voorstel van resolutie van Wouter Vanbesien, Elisabeth Meuleman en 

Johan Danen betreffende het openen van de politieke dialoog met de Europese 

Commissie over het verbeteren van de Europese luchtkwaliteit (Parl.St. Vl.Parl. 

2018-19, nr. 1799/1). 

 

De bij de toelichting gebruikte presentaties zijn te vinden op de dossierpagina 

van dit document op www.vlaamsparlement.be. 

I. Toelichtingen 

1. Toelichting door de Vlaamse Milieumaatschappij 

Frans Fierens stelt dat luchtvervuiling en luchtkwaliteit de laatste maanden 

voortdurend in het nieuws zijn. Luchtvervuiling, een heel complex probleem, is 

daarbij van alle tijden maar de luchtkwaliteit verbetert intussen. De vraag is of 

Vlaanderen de Europese grens- en streefwaarden haalt, en wat met de strengere 

advieswaarden van de WGO. Vervolgens licht hij de metingen in Vlaanderen toe 

en de trends met focus op fijn stof (PM2.5) en stikstofdioxide. PM2.5 is veruit de 

belangrijkste indicator voor gezondheid. Over de gezondheidseffecten van NO2 

blijft er discussie: of het een ‘proxy’ is voor het complexe mengsel van 

verkeersgerelateerde luchtvervuiling, of ook als individuele component schadelijk 

is, blijft in de wetenschappelijke wereld voor discussies zorgen. Met NO2 zijn er 

alvast juridisch een aantal problemen. Daarna volgt een gedeelte over de VMM en 

de burgerwetenschap met aandacht voor het project CurieuzeNeuzen. Ten slotte 

zal het gaan over de realtime-informatie aan de bevolking.  

1.1. De luchtkwaliteit is verbeterd 

De luchtkwaliteit is de voorbije decennia verbeterd, zelfs de laatste honderd tot 

tweehonderd jaar volgens een grafiek die de evolutie van stof in Londen toont 

van 1700 tot nu. Uiteraard zijn het inschattingen want er waren nog geen 

metingen. Bij de overgang van de 19de naar de 20ste eeuw was er veel 

vervuilende industrie rond Londen met extreem hoge stofconcentraties in de 

lucht. De concentraties in Delhi bevinden zich momenteel op het niveau van 

Londen in de jaren 50. Ook in Vlaanderen verbetert de luchtkwaliteit. In een 

periode van veertig jaar is zwaveldioxide met meer dan 95 procent gedaald. 

 

Ondanks de verbetering heeft de luchtvervuiling een blijvende en significante 

impact op de gezondheid. Zo’n vierduizend mensen in Vlaanderen overlijden 

vroegtijdig ten gevolge van blootstelling aan fijn stof. Voor NO2 is dat iets minder. 

De VMM gebruikt naast de methode die ook het Europees Milieuagentschap 

gebruikt, ook alternatieve berekeningsmethodes. Wat opvalt, is dat de onzekerheid 

over dat soort berekeningen wel groot is. Voor ozon is de impact veel kleiner 

omdat de evidentie voor langetermijneffecten vooralsnog klein is en men enkel 

kortetermijneffecten in rekening neemt. De langetermijn- (of chronische) effecten 

van luchtvervuiling zijn veel belangrijker dan de kortetermijn- (of acute) effecten. 

1.2. Luchtvervuiling is complex 

Luchtvervuiling is complex omdat het een multipolluentenprobleem is waarvan de 

ene polluent schadelijker is dan de andere. Het is een multisectorprobleem omdat 

zowat alle sectoren voor luchtvervuiling zorgen. Het is ook een multischaalprobleem. 

Heel wat fijn stof komt aangewaaid uit de buurlanden en wordt ook geëxporteerd. 

Zelfs de uitstoot in China en India heeft hier impact. Ook hyperlokaal kan 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=8976
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luchtvervuiling een probleem zijn. Het is een multitemporeel probleem omdat het 

zowel op korte termijn, acute, als op lange termijn, chronische, effecten heeft. Naast 

uitstoot spelen ook meteorologie en topografie een rol. 

1.3. Europese grens- en streefwaarden versus WGO-advieswaarden 

Als men Vlaanderen toetst aan de Europese grens- en streefwaarden, halen we 

de Europese doelstellingen voor bijna alle polluenten. Er zijn niet enkel grens- en 

streefwaarden voor de verschillende polluenten, maar ze worden ook opgesplitst 

per middelingstijd. Er zijn uurgrenzen, daggrenzen en jaargrenzen. De 

kortetermijnmiddelingstijden zijn bedoeld om de bevolking te beschermen tegen 

kortetermijneffecten, de jaargrens is bedoeld om de bevolking te beschermen 

tegen chronische langetermijneffecten. Enkel voor NO2, gemeten tijdens 

CurieuzeNeuzen, wordt de Europese grenswaarde overschreden. In 2018 wordt 

ook de streefwaarde voor ozon overschreden door de heel warme zomer. 

 

De toetsing met de advieswaarden van de WGO geeft een heel ander beeld. 

Enkel de uurgrens voor NO2 wordt behaald. Zelfs voor zwaveldioxide worden op 

een aantal plaatsen de doelstellingen van de WGO overschreden. De WGO-

advieswaarden zijn strenger omdat men enkel rekening houdt met gezondheids-

effecten terwijl de Europese grenswaarden ook rekening houden met economi-

sche haalbaarheid. 

1.4. Luchtkwaliteitsmetingen in Vlaanderen 

Om de luchtkwaliteit in Vlaanderen in kaart te brengen, is er een heel uitgebreid 

meetnet. Er zijn ongeveer zestig automatische telemetrische stations die elk uur 

de luchtkwaliteit voor bepaalde polluenten meten. Er zijn ook semiautomatische 

meetstations waarvoor achteraf nog analyses moeten gebeuren. Vlaanderen 

heeft een van de meest dense meetnetwerken voor luchtvervuiling in Europa. 

 

De vraag is wat er gebeurt op de plaatsen waar geen meetstations zijn. Er zijn 

intussen modellen die geëvolueerd zijn. Een eerste versie van het model gaf 

resultaten met een resolutie van 4 op 4 kilometer waarbij de metingen enkel slim 

werden geïnterpoleerd. Het model is verder geëvolueerd naar een model met een 

resolutie van 100 op 100 meter waarbij de beschikbare metingen gecombineerd 

worden met een ‘bigaussiaans dispersiemodel’, een model dat de impact van de 

emissies van het wegverkeer, scheepvaart en industriële bronnen op de 

concentraties in de lucht berekent. Op basis van de meteo-informatie van dat 

moment wordt berekend hoe de vervuiling zich verspreidt. Ten slotte is er het 

model dat vorig jaar januari is gepubliceerd: het ATMO-Street-model met de 

hoogst mogelijke resolutie tot op heden en waarbij ook rekening wordt gehouden 

met het zogenaamde ‘streetcanyon’-effect. 

 

Wat is fijn stof? Fijn stof zijn tientallen stofjes die kleiner zijn dan een bepaalde 

diameter. PM10 bijvoorbeeld heeft een diameter kleiner dan 10 micrometer, PM2.5 

kleiner dan 2,5 micrometer. Er is ondertussen ook meer aandacht voor PM0.1 of de 

nanofractie. Fijn stof is de belangrijkste component van wintersmog. Er is primair 

fijn stof dat rechtstreeks wordt uitgestoten door bijvoorbeeld dieselwagens of een 

houtkachel, maar er is ook secundair fijn stof dat ontstaat door ingewikkelde 

fysicochemische reacties in de atmosfeer uit gassen. Secundair fijn stof is trouwens 

de hoofdcomponent van fijn stof in de lucht. Primair fijn stof levert eigenlijk maar 

een heel kleine bijdrage tot de totale hoeveelheid fijn stof (als massahoeveelheid) 

in de lucht. 

 

Een kaart geeft de toetsing weer aan de Europese doelstellingen en aan de 

gezondheidsdoelstellingen van de WGO. In bijna heel Vlaanderen worden de 

doelstellingen van de WGO niet gehaald. Opvallend is ook dat er weinig 
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ruimtelijke variatie in fijn stof is in de verschillende regio’s in Vlaanderen. 

Antwerpen en Gent springen er een beetje uit. 

 

Een interessante indicator in de Europese wetgeving is de Gemiddelde 

BlootstellingsIndex. Europa vraagt om te meten in stedelijke achtergrondstations 

die niet rechtstreeks worden beïnvloed door een specifieke bron. Op basis van 

het gemiddelde van de metingen in de periode 2009, 2010 en 2011 eiste Europa 

een daling met 20 procent in 2020. Het doel is al sinds 2016 gehaald. Het minder 

goede nieuws is dat er de laatste vier jaar een stagnatie is en dat de WGO-

doelstelling nog veraf is. 

 

De belangrijkste sector voor de uitstoot van primair fijn stof zijn de huishoudens 

en dan vooral de houtverbranding. Ongeveer 90 procent van de huishoudelijke 

emissies is afkomstig van houtverbranding. Daarna volgen verkeer en industrie 

waarvoor er een daling is sinds 2000. 

 

Secundair fijn stof is niet rechtstreeks uitgestoten en komt van gassen. 

Ammoniak speelt hier een belangrijke rol. 90 procent van de ammoniak komt uit 

de landbouw. Landbouw levert dus een grote bijdrage aan het secundair fijn stof 

en aan de totaliteit van fijn stof omdat de secundaire fractie de hoofdcomponent is. 

 

Vanwaar komt het fijn stof in de lucht? Drie vierde van het fijn stof komt niet uit 

Vlaanderen. Van de bronnen in Vlaanderen komt een groot deel uit de landbouw. Toch 

een paar nuances. Dit cijfer geldt als gemiddelde voor Vlaanderen. In hotspotgebieden 

is de lokale bijdrage hoger. De luchtvervuiling wordt niet enkel geïmporteerd, maar 

ook geëxporteerd. Vlaanderen exporteert meer luchtvervuiling dan het importeert.  

 

Vlaanderen, of België, bevindt zich in de betere Europese middenmoot. Als men 

de berekening maakt voor effecten per 100.000 inwoners, schuift België op naar 

de iets slechtere helft. 

 

NO2 is de polluent die werd gemeten tijdens CurieuzeNeuzen. Het is een typisch 

verkeersgerelateerde polluent. NO2 is een irriterend gas en ontstaat door oxidatie 

van luchtstikstof. Lucht bestaat uit bijna 80 procent stikstof. Bij hoge tempera-

turen reageert stikstof met zuurstof in de lucht en ontstaat NO2. Er bestaan nog 

altijd vragen over de schadelijkheid van NO2. Er zijn meer en meer aanwijzingen 

dat het schadelijk is als individuele component, maar het is vooral onrechtstreeks 

schadelijk. Het zorgt voor ozon in de zomer, voor secundair fijn stof en voor de 

aantasting van de ecosystemen. Wat de verspreiding van NO2 in Vlaanderen 

betreft, ziet men veel ruimtelijke variatie. De belangrijkste bron is het 

(diesel)verkeer, niet alleen op de hoofdassen maar ook in de stad zelf. In 

Antwerpen bijvoorbeeld zijn er reguliere referentiemeetstations maar wordt er 

ook gemeten met passieve samplers. Ook in Gent gebeurt dit op deze manier. 

 

De uitstoot van NO2 in Vlaanderen is voor meer dan 60 procent afkomstig van het 

verkeer, vooral van dieselwagens. In tegenstelling tot fijn stof wordt er niet zo 

heel veel geïmporteerd. NO2 is vooral een lokaal probleem. De emissies dalen wel 

degelijk maar het relatief belang van verkeer neemt toe. 

 

Op basis van de gegevens van het meetstation in Borgerhout ziet men dat NO2 

maar langzaam daalt, te langzaam, en dat heeft alles te maken met dieselgate. 

Dieselroet daalt veel forser. Voor NO2 is Vlaanderen niet de beste leerling in 

Europa omdat België historisch een dieselland is. 

1.5. Vlaamse Milieumaatschappij en burgerwetenschap 

Burgers zijn intussen heel actief bezig met metingen. Er zijn verschillende 

methodes om zelf te meten. Er zijn heel wat lowcostsensoren op de markt. Heel 



1799 (2018-2019) – Nr. 2 7 

  Vlaams Parlement 

populair zijn metingen met goedkope fijnstofsensoren via het Duitse ‘Luftdaten’- 

platform. Niet alle metingen die via de burgerwetenschap gebeuren, zijn evenwel 

bruikbaar om de luchtkwaliteit te beoordelen. De passieve samplers die in 

CurieuzeNeuzen werden gebruikt, zijn bijvoorbeeld wel heel nauwkeurig. VMM 

doet verder onderzoek naar de kwaliteit van die sensoren. Die lowcostsensoren 

worden aan de referentiemeetstations geplaatst om na te gaan in welke mate ze 

afwijken of niet van de metingen in de referentiemeetstations. In het kader van 

een Europees project heeft VMM een website gemaakt met informatie waar 

burgers meer uitleg vinden wanneer ze zelf metingen willen uitvoeren. 

 

CurieuzeNeuzen is een burgerwetenschapsinitiatief waaraan VMM actief heeft 

deelgenomen. Er werd op 20.000 plaatsen gemeten waarvan 90 procent betrouwbare 

metingen waren. De gemiddelde NO2-concentratie in Vlaanderen bedroeg 22 

microgram/m3. De grenswaarde is 40 microgram/m3. Er zijn heel grote variaties. De 

laagste meting werd in de Voerstreek gedaan, 10 microgram/m3. De hoogste meting 

was in Limburg en was bijna dubbel zo hoog dan de Europese grens. De metingen 

van CurieuzeNeuzen bevestigden de modelresultaten: NO2 is niet enkel een 

probleem in de grote agglomeraties maar er zijn ook overschrijdingen in kleinere 

steden. Heel wat collega’s in het buitenland zijn jaloers op deze dataset met 

ongeziene ruimtelijke representativiteit. Er is wel slechts één maand gemeten 

waardoor de data niet juridisch kunnen worden getoetst aan de Europese 

regelgeving en niet kunnen worden gebruikt voor de rapportering aan Europa. NO2 is 

een typische verkeersgerelateerde indicator, maar is niet gelijk aan ‘luchtvervuiling’.  

 

Europa heeft via het Joint Research Centre een tool ontwikkeld om de betrouw-

baarheid van modellen te onderzoeken. De metingen en corresponderende 

modelresultaten worden in de tool gebracht wat toelaat het model te valideren. 

Een ‘model quality indicator’ kleiner dan 1 betekent dat het model geschikt is om 

te gebruiken als beoordelingstool. De modellen die VMM inzet, zijn betrouwbaar. 

1.6. Realtime-informatie 

De VMM informeert de bevolking ook in realtime. Voor metingen per uur zijn 

hoge kwaliteitsvolle metingen en betrouwbare modellen nodig. De resultaten 

verschijnen elk uur op de website. Er worden ook voorspellingen gedaan en 

waarschuwingen gegeven tijdens wintersmog of zomersmog. Voor fijn stof zijn er 

geen Europese informatie- of alarmdrempels, wel drempels die tussen de drie 

gewesten werden afgesproken. Elke lidstaat beslist zelf over een drempel. Voor 

ozon zijn er wel strikte Europese informatie- en alarmdrempels.  

 

De bevolking wil ook informatie op elke plaats en informatie die eenvoudig begrijpbaar 

is. Daarom is de BelAir-app ontwikkeld. Er zijn heel wat misverstanden over deze app 

ontstaan. De VMM is volop bezig om helder aan te geven wat de app kan en niet kan. 

 

De app geeft informatie over de acute gezondheidseffecten. CurieuzeNeuzen gaf 

eerder een idee van de langetermijneffecten, van de chronische impact van NO2. 

De app geeft ook aan welke meetstations het dichtst liggen bij de locatie waarvan 

je de index wilt bekijken. Hierrond bestaan ook misverstanden: men krijgt een 

aanduiding van de luchtvervuiling op de zelfgekozen locatie op basis van de al 

besproken modellen die automatische metingen gebruiken maar ook rekening 

houden met de emissies in de straat en de meteorologische omstandigheden. 

 

Een aantal media lieten uitschijnen dat je met een app luchtkwaliteit kunt meten, 

wat een misverstand is. Wel wordt de berekende gemodelleerde concentratie op de 

gekozen plaats aangegeven via een indexcijfer van 1 tot 10. Er moet beter worden 

gecommuniceerd over de luchtkwaliteitsindex. Een luchtkwaliteitsindex condenseert 

de moeilijke concentraties naar een cijfer tussen 1 en 10. De basis die is gebruikt, 

zijn de kortetermijneffecten van fijn stof omdat dit voor de gezondheid de 
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belangrijkste indicator is. Er zijn vier klasses gedefinieerd. Op basis van het 

berekende risico voor elk van die concentratieklasses fijn stof, is er een omrekening 

gebeurd naar hetzelfde effect voor andere polluenten: ozon, NO2 en PM10. Als je 

bijvoorbeeld kijkt naar index 5, dan betekent dat voor fijn stof PM2.5 tussen 26 en 35 

microgram/m³. Om een zelfde acuut effect te hebben op je gezondheid, moet je 

tussen 120 en 160 microgram/m³ ozon hebben of tussen 120 en 150 microgram/m³ 

NO2. De index geeft dus een idee van het acute effect op de gezondheid. Curieuze-

Neuzen geeft een idee van het chronische effect.  

 

In samenwerking met het Agentschap Zorg en Gezondheid, de VITO en 

www.gezondleven.be heeft de VMM adviezen voor de bevolking uitgewerkt. Er 

wordt een onderscheid gemaakt tussen algemene bevolking en kwetsbare 

groepen waarbij de adviezen voor deze laatsten wat strenger zijn. 

 

De VMM zal haar communicatie evalueren en verbeteren en meer duiding geven 

over acute gezondheidseffecten en langetermijneffecten. Ook de ruimtelijke resolutie 

wordt verder aangepakt, evenals de verkeersemissies. En er zal onderzocht worden 

of de koppeling met de lowcostmetingen kan worden gebruikt.  

2. Toelichting door het Departement Omgeving 

2.1. Belangrijkste uitdagingen in Vlaanderen 

David Knight herhaalt de belangrijkste uitdagingen in Vlaanderen. Er is de 

stikstofdioxideproblematiek met het overschrijden van de Europese norm op 

verkeersdrukke plaatsen en de ‘streetcanyons’ in steden. Fijn stof ligt als een 

deken over Vlaanderen met weinig variatie in tegenstelling tot NO2. Er is een 

onderscheid tussen primair en secundair fijn stof. In tegenstelling tot NO2 is er 

geen overschrijding van de EU-grenswaarde; wel overschrijding van de WGO-

advieswaarden en dat over het hele grondgebied. Wat er net niet aan bod is 

gekomen, is het effect van de stikstofuitstoot via ammoniak van de landbouw en 

via stikstofoxide van verbrandingsprocessen op natuurgebieden. Ongeveer 84 

procent van de oppervlakte van natuurgebieden heeft met een teveel aan stikstof 

te kampen. 

 

Als men een beleid wil voeren, moet men weten waar de emissies die de 

luchtproblemen veroorzaken, vandaan komen. Fijn stof komt voor 70 procent uit 

het buitenland, voor 30 procent uit binnenlandse bronnen waar landbouw een 

zeer belangrijke bron is door de uitstoot van ammoniak. Bij NO2 is het aandeel uit 

het buitenland kleiner en zijn de verkeersemissies vooral verantwoordelijk. Wat 

stikstofdepositie betreft, is vooral de landbouwsector met ammoniakemissies 

verantwoordelijk. 

2.2. Impact van het verkeer op de lokale luchtkwaliteit 

David Knight zoomt in op het enige probleem waar de luchtkwaliteitsnormen nog 

worden overschreden en dat is het concentratieprofiel van NO2. Over heel België 

ligt ‘een achtergrond’ die wordt gevormd door Vlaamse bronnen maar ook door 

buitenlandse. Dichter bij de steden is er een stedelijke achtergrond. Deze verschilt 

van stad tot stad. In Antwerpen gaat het over 30 tot 35 microgram/m3, de norm 

ligt op 40 microgram/m3. In ‘streetcanyons’ wordt die norm overschreden, soms 

zelfs tot 80 microgram/m3. Aan tunnelmonden kan het zelfs tot 200 microgram/m3 

gaan. 

2.3. Europese context 

Er is een Europese wetgeving om daar iets aan te doen: de NEC-richtlijn. Deze 

richtlijn geeft aan hoeveel men van een bepaalde polluent mag uitstoten tegen 
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een bepaald jaar. Het wordt uitgedrukt in ton NO2, in ton zwaveldioxide, 

vluchtige organische stoffen, ammoniak en fijn stof. De richtlijn moet ervoor 

zorgen dat ieder zijn deel doet en dat grensoverschrijdend transport aan banden 

wordt gelegd. Er is ook de Luchtkwaliteitsrichtlijn die stelt hoeveel concentratie er 

in de omgevingslucht aanwezig mag zijn en dit voor dertien polluenten. 

2.4. Vlaamse beleidscontext 

Naast de Europese beleidscontext is er de Vlaamse beleidscontext. Enkele jaren 

geleden is de Visie 2050 van de Vlaamse Regering goedgekeurd. Tegen 2050 

zouden er geen schadelijke effecten van de luchtverontreiniging op de bevolking 

en op de natuurgebieden meer mogen zijn. Dat betekent dat in 2050 geen WGO-

advieswaarden meer zijn overschreden en dat de kritische grens voor schade in 

natuurgebieden niet meer wordt overschreden. 

2.5. Luchtbeleidsplan 2030 

Er is een Luchtbeleidsplan opgesteld dat voor de eerste keer door de Vlaamse 

Regering is goedgekeurd in juli 2018. Dit plan gaat in op de emissies, op het 

halen van de NEC-plafonds, op de luchtkwaliteitsdoelstellingen, op de impact op 

de gezondheid en op de impact op ecosystemen. Er is een publieke consultatie 

geweest die liep tot 30 september. Er zijn adviezen gekomen van de SERV, de 

SALV en de Minaraad. Een volgende stap is de definitieve goedkeuring door de 

Vlaamse Regering. Op 1 april moet het NEC-gedeelte al worden gerapporteerd 

aan de Europese Commissie. 

 

In het plan zijn verschillende doelstellingen opgenomen. Men moet zo snel 

mogelijk voldoen aan de EU-normen en de emissieplafonds moeten gerespec-

teerd worden in 2020 en 2025. Er is de Visie 2050, maar al in 2030 moet er een 

halvering zijn van het aantal vroegtijdige sterftes, een halvering van het aantal 

personen dat woont in straten met een concentratie NO2 die hoger ligt dan 20 

microgram/m3, en de oppervlakte van ecosystemen waarop de kritische last 

wordt overschreden, moet met een derde dalen. 

 

Prioritair te saneren bronnen per doelstelling zijn voor NO2 het wegverkeer en 

dan vooral het dieselverkeer. Houtkachels, landbouw en wegverkeer moeten 

worden aangepakt voor de fijnstofproblematiek. Voor de ecosystemen zal vooral 

de ammoniakemissie in de landbouw moeten worden aangepakt. Voor de 

emissieplafonds moet naar alle sectoren worden gekeken specifiek per polluent. 

 

Er zijn ook een aantal subdoelstellingen opgemaakt, vooral voor transport. Er 

moet een daling komen van het aantal voertuigkilometers, van 60,3 miljard naar 

51,6 miljard kilometers. Er zal een mobiliteitsbeleid en een ruimtelijk beleid nodig 

zijn om ook daar het aantal kilometers te verminderen. Er moeten ruimtelijke 

condities worden geschapen, spoor en binnenvaart moeten impulsen krijgen om 

het goederenvervoer van de weg te halen. De mobiliteitsontwikkeling moet 

worden gestuurd en de slimme kilometerheffing kan hierbij helpen. Het 

voertuigenpark moet vergroenen: de lage-emissiezone heeft al gezorgd voor een 

forse ontdieseling en de zeevaart en de binnenvaart kunnen worden gesaneerd. 

Walstroom kan ervoor zorgen dat 50 procent van de emissies die in de haven 

vrijkomen, kan worden gesaneerd. De reële emissies van het voertuigenpark zijn 

ook een belangrijk aandachtspunt. De testen zijn aangepast, er wordt niet alleen 

meer in het labo gemeten maar ook op de weg. Om te verzekeren dat wagens na 

enkele jaren gebruik een lage uitstoot aanhouden (conform normen) zullen ook 

controles na enkele jaren bedrijf moeten gebeuren (bv. tijdens de technische 

keuring). 
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Voor de industrie wordt het BBT-beleid verdergezet. Er is een heel degelijk 

Vlaams BBT-kenniscentrum. Daarnaast wordt het kosteneffectieve NEC-

reductiebeleid verdergezet. Het BBT-beleid richt zich op installaties, het NEC-

reductiebeleid kan breder gaan. Zo heeft dit beleid in het verleden bij de 

elektriciteitssector voor een omschakeling naar milieuvriendelijkere brandstoffen 

gezorgd, wat niet kan geregeld worden door BBT-beleid. In het plan staat ook 

nog een specifieke set maatregelen voor emissiebronnen. 

 

De landbouw zorgt voor een grote ammoniakuitstoot, voor stikstofdepositie, voor 

fijn stof. Het beleid Programmatische Aanpak Stikstof mengt zich via een 

vergunningenbeleid in de reducties die moeten worden gerealiseerd. Daarnaast is 

er ook een generiek reductieplan voor een betere efficiëntie van de luchtwassers 

die al in veel stallen aanwezig zijn. De efficiëntie zou van 70 naar 80 procent 

kunnen en de installaties zouden best worden uitgerust met elektronische 

monitoringsystemen. Er is ook nog winst te boeken bij de aanwending van mest. 

Er bestaan heel wat emissiearme technieken. 

 

In oktober vorig jaar is er een Green Deal afgesloten om ervoor te zorgen dat de 

uitstoot van houtkachels tegen 2030 halveert. Dat kan door het kachelpark te 

saneren, strenge eisen te stellen aan nieuwe kachels, maar ook door een correct 

kachelgebruik. 

II.  Vragen en opmerkingen van de leden 

1. Tussenkomst van Wouter Vanbesien 

Wouter Vanbesien wil een link leggen met het Europese luchtkwaliteitsbeleid. Hij 

wijst op het voorstel dat Vlaanderen indient om de Europese richtlijn te 

verstrengen en de grens- en richtwaarden voor zowel fijn stof, NO2 als ozon meer 

in overeenstemming te brengen met de grens- en streefwaarden van de WGO. 

 

De sprekers hebben gezegd dat heel wat van de luchtkwaliteit wordt bepaald 

door buitenlandse en zelfs specifiek Europese lucht. Een Europese aanpak is dus 

nuttig en een Europese verstrenging van de normen kan een rechtstreeks effect 

hebben op de eigen luchtkwaliteit. Bovendien wordt in de visie van de Vlaamse 

Regering ook uitgegaan van een evolutie naar de normen van de WGO. Voor 

Wouter Vanbesien zijn dit alvast argumenten om aan Europa meer ambitie te 

vragen. Hij vraagt aan de voorstellers of er nog argumenten zijn om het al dan 

niet op deze manier te bekijken. 

2. Tussenkomst van Valerie Taeldeman 

Valerie Taeldeman stelt dat dankzij de zeer goede jaarverslagen van de VMM 

over de luchtkwaliteit, die jaarlijks in het Vlaams Parlement worden voorgesteld, 

men weet dat de luchtkwaliteit wel degelijk verbetert maar dat er zeker nog werk 

op de plank ligt. 

 

Er zijn immense verschillen tussen de normen van Europa en de normen van de 

WGO. De Europese normen zijn een mix van gezondheidsaspecten en economi-

sche aspecten, terwijl de WGO zich enkel focust op gezondheid. Kan hier meer 

uitleg over worden gegeven? Ook in de Senaat zijn aanbevelingen goedgekeurd 

naar aanleiding van een informatieverslag waarin men vraagt om meer in de 

richting van de WGO-normen te gaan (Parl.St. Senaat 2017-18, nr. 6-391/3). 

Zijn die normen haalbaar? Wat zouden de gevolgen kunnen zijn, bijvoorbeeld 

voor de economie? 
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De sprekers hebben gezegd dat Vlaanderen uniek is in Europa als het gaat over 

het aantal meetstations. Heeft Vlaanderen die beslissing zelf genomen? Wat zegt 

Europa hierover? 

 

Antwerpen en Gent hebben problemen met de luchtkwaliteit. Voormalig minister 

Joke Schauvliege heeft met Gent, in samenspraak met de VMM en het 

departement, een Vlaams Luchtbeleidsplan opgemaakt. Bestaat er zo’n plan voor 

Antwerpen? Is het een idee om op termijn meer regionaal te werken? 

 

Er is een overzicht gegeven van de stand van zaken rond het Luchtbeleidsplan. 

Het openbaar onderzoek is afgerond, de adviezen van de SERV, SALV en 

Minaraad zijn binnen. Mensen betrekken is heel belangrijk. ‘Citizen science’ is 

interessant om mensen bewust te maken. Komt dit ook aan bod in het 

Luchtbeleidsplan? 

 

Er is een premie voor houtkachels uitgewerkt. Komt er nog een campagne? 

Houtverbranding is toch een grote veroorzaker van fijn stof. 

3. Tussenkomst van Johan Danen 

Johan Danen dankt de sprekers voor hun uiteenzetting. Het voorstel van resolutie 

vraagt Vlaanderen om aan te sluiten bij de doelstellingen van de WGO tegen 

2050. Deze datum ligt heel ver in de tijd. Is het niet beter om eventueel 

vijfjaarlijks te evalueren? 

 

Vlaanderen heeft het meest dense meetnetwerk van Europa. Meet men op 

andere continenten meer? Komen er regelmatig polluenten bij of vallen er af? 

Wat is de reden? Wat is de procedure om een bijkomende meetpost te plaatsen? 

Kan dat op een eenvoudige vraag van een gemeentebestuur of is er meer nodig? 

 

Er is een tendens naar het meer meten van hyperlokale vervuiling. De 

samenleving individualiseert, mensen zijn bezorgd over hun buurt. Hoe kan men 

mensen beschermen tegen vervuiling van hun buren? Hoe antwoordt de VMM op 

zulke vragen? 

 

Zijn er de laatste jaren nieuwe inzichten gekomen over luchtvervuiling? Het is 

geweten dat fijn stof niet gezond is en dat ammoniak landbouwgerelateerd is, 

maar zijn er andere zaken waar we toch meer aandacht aan moeten besteden? 

 

De VMM meet PM10 en PM2.5. Wordt PM1 en PM0.1 ook gemeten? Indien niet, 

waarom niet? Indien wel, op welke schaal wordt dan gemeten? Het is een recent 

inzicht dat die superkleine partikels zorgen voor bijkomende vervuiling. Uit het 

onderzoek van professor Tim Nawrot blijkt dat zelfs foetussen worden blootgesteld 

aan heel klein fijn stof. 

 

Er worden 23 polluenten gemeten. Er worden er veel meer uitgestoten in 

Vlaanderen. Wil men de volgende jaren bijkomende polluenten meten? Waarom 

wel of waarom niet? 

 

De VMM en het departement bereiden het beleid voor en voeren het uit. Het is 

aan de regering om doelstellingen te maken. Johan Danen begrijpt dat er nog 

veel werk aan de winkel is om de lucht nog properder te krijgen. 

 

Er is geen Europese alarmdrempel voor fijn stof. Is Vlaanderen strenger of 

minder streng dan de buurlanden? 
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De helft van het fijn stof komt van kachels. Hoe verloopt het toezicht? Kunnen er 

instrumenten worden ingezet om de verkoop van slechte en goedkope kachels 

aan banden te leggen? 

4. Tussenkomst van Gwenny De Vroe 

Gwenny De Vroe beaamt dat de luchtkwaliteit de voorbije decennia is verbeterd, 

maar de afgelopen vier jaar is er een stagnatie. Vandaar het Luchtbeleidsplan en 

de nood aan bijkomende maatregelen. Vlaanderen haalt de WGO-waarden niet.  

 

Luchtkwaliteit eindigt niet aan de Vlaamse grenzen en moet dus Europees worden 

aangepakt. Momenteel is er een ‘fitness check’ bezig om de huidige richtlijnen te 

evalueren en eventueel bij te sturen. Europa heeft zelf aangegeven rekening te 

zullen houden met de opmerkingen, heeft het voorstel dan nog zin? Welke extra 

maatregelen voor luchtkwaliteit kan de EU nog treffen? Hoe kan Vlaanderen 

hierop aandringen? 

 

Er is commotie ontstaan over de BelAir-app. De minister heeft er al op gewezen 

dat de communicatie helderder moet. Gwenny De Vroe denkt dat dit niet 

voldoende zal zijn maar dat ook de app moet verbeteren. Hoe zal de VMM dit 

doen? Het meetnetwerk is zeer dens maar volgens een aantal experten zijn er 

toch een aantal missing links. Zijn die er? De VMM zegt dat de modellering die 

wordt gebruikt in de app betrouwbaar is. Waarom werkt de app dan toch niet 

nauwkeuriger? Het CurieuzeNeuzenproject is voor 90 procent betrouwbaar. Er is 

verwezen naar de samplers en de lowcostsensoren. Zullen die in de toekomst 

extra worden ingezet om de app fijnmaziger te maken? 

 

Antwerpen en Gent hebben een apart luchtkwaliteitsplan. De regio rond de 

luchthaven van Zaventem in Vlaams-Brabant heeft dat niet. Vlaanderen kan nog 

maatregelen nemen voor properder vliegtuigen. Gwenny De Vroe hoopt dat er in 

het definitieve plan meer aandacht naar die regio zal gaan. 

 

Het Luchtbeleidsplan heeft de bedoeling om tegen 2050 de WGO-waarden te 

halen. Gwenny De Vroe wil weten of dit ambitieus genoeg is.  

5. Tussenkomst van Hermes Sanctorum-Vandevoorde 

Hermes Sanctorum-Vandevoorde leest in de toelichting over de BelAir-app dat de 

nadruk wordt gelegd op de acute gezondheidseffecten. Het lijkt hem dan 

belangrijk dat men een accuraat resultaat presenteert. Hoe accuraat zijn de 

gegevens? Het zijn gemodelleerde concentraties die waarschijnlijk ook 

gevalideerd zijn. In welke mate zijn ze betrouwbaar? Hoe kunnen ze worden 

aangepast? 

 

Over klimaat wordt er vaak gediscussieerd aan de hand van cijfers over de 

broeikasgasemissies. Die methodiek is discutabel. Voor de uitstoot van woningen 

bijvoorbeeld is het afgelopen jaar een daling genoteerd, maar die is gelinkt aan 

een daling van het gebruik van stookolie, gebaseerd op een tweejaarlijkse 

enquête met een vrij laag aantal respondenten. Hoe betrouwbaar is dit? Op welke 

manier worden de berekeningen over polluenten in de lucht gemaakt? 

6. Tussenkomst van Elisabeth Meuleman 

Elisabeth Meuleman stelt dat de directe aanleiding voor de hoorzitting het 

voorstel van resolutie was met aanbevelingen voor Europa. 

 

Er is een daling voor fijn stof maar het beeld voor NO2 is veel genuanceerder en 

niet zo rooskleurig. De drempelwaarden worden zeer vaak overschreden, er is 
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dus nog een lange weg te gaan. Vandaar de ingebrekestelling van Greenpeace 

dat gelijk heeft gekregen: de meetpunten voor NO2 liggen niet in lijn met de EU-

richtlijnen, het meetnet is niet fijnmazig genoeg en het probleem zou groter zijn 

dan gedacht. Erkent de VMM dit? Wordt het aangepakt? 

 

Er is even gesproken over de impact van dieselgate. Transport is een aandachts-

punt. België heeft per capita het grootst aantal gemanipuleerde wagens. Er is 

ontzettend weinig gedaan om hieraan iets te doen, geen terugroeping of ‘retrofit’. 

Elisabeth Meuleman vraagt of er enkel zal worden gekeken naar de nieuwe wagens 

dan wel of er ook acties zijn voor de vervuilende voertuigen die nog rijden? 

7. Tussenkomst van Wilfried Vandaele  

Wilfried Vandaele zegt dat zijn vragen door de collega’s gesteld zijn. Hij had 

vragen over de fijnmazigheid van het meetnet, over de verhouding van de 

Europese normen en de normen van de WGO. Sommige collega’s hebben vragen 

gesteld met een politieke draagwijdte. Misschien is het niet aan ambtenaren om 

hierop te antwoorden. 

III.  Antwoorden  

1. Antwoorden van de Vlaamse Milieumaatschappij 

Frans Fierens zegt dat de WGO bijna enkel kijkt naar hoe ongezond luchtvervuiling 

is en op welke manier de advieswaarden dan moeten worden vastgelegd. 

Wetenschap evolueert en meer en meer studies tonen aan dat er ook effecten van 

luchtvervuiling zijn op zaken die men niet verwacht, bijvoorbeeld diabetes en een 

lager geboortegewicht. Vandaar dat de WGO de advieswaarden aan het herzien is. 

De advieswaarden zullen nog strenger worden. In welke mate Europa die waarden 

zal overnemen, zal de komende jaren blijken. Er is een ‘fitness check’ aan de gang 

die eventueel zal leiden naar een nieuwe richtlijn met nieuwe grens- en streef-

waarden, liefst in functie van de nieuwe WGO-doelstellingen. Ook Oost-Europese 

landen zullen mee de discussie voeren en die zijn niet geneigd om naar heel 

strenge milieudoelstellingen te gaan. 

 

Vlaanderen heeft een van de meest dense meetnetten in Europa. Gemeenten 

kunnen aan de VMM een meetstation vragen. Het antwoord zal waarschijnlijk zijn 

dat de middelen en de mensen ontbreken. Een officieel referentiemeetstation 

kost 100.000 tot 150.000 euro. Vlaanderen voldoet aan de Europese minimum-

doelstellingen.  

 

Frans Fierens zegt dat Greenpeace niet op alle punten gelijk heeft gekregen. In 

het arrest staat dat het meetnet zoals de VMM het uitbaat, voldoet aan de 

voorwaarden zoals Europa ze oplegt. Waarover Greenpeace wel gelijk gekregen 

heeft, is dat de modelresultaten moeten worden gebruikt om de luchtkwaliteit te 

beoordelen. De VMM heeft voor 6 februari de modelresultaten aan Europa 

gerapporteerd. Ze zijn dan ook gebruikt om de luchtkwaliteit in Vlaanderen te 

beoordelen met als resultaat dat in heel Vlaanderen de grenswaarden voor NO2 

worden overschreden. Ook de passievesamplermetingen die bijkomend gebeuren 

in Antwerpen en Gent, zijn aan Europa gerapporteerd en werden gebruikt om de 

luchtkwaliteit te beoordelen. 

 

In de verschillende lidstaten zijn er verschillende alarmdrempels. In vergelijking 

met de buurlanden zijn de drempels in Vlaanderen zeker niet soepeler. In 

Vlaanderen is de alarmdrempel voor fijn stof (PM10) 70 microgram/m³, de 

informatiedrempel 50 microgram/m³. In Frankrijk is dat respectievelijk 80 en 50 

microgram/m3. In Nederland gebruikt men dezelfde alarmdrempel als in 
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Vlaanderen, maar heeft men geen informatiedrempel. Duitsland heeft helemaal 

geen drempel. In Polen is de drempel 250 of 300 microgram/m3. 

 

De VMM staat nog altijd achter de informatie die de BelAir-app geeft. De VMM heeft 

de boodschap van de minister en parlement goed begrepen: er moet duidelijker 

worden gecommuniceerd over de manier waarop de app werkt en over de 

beperkingen van de app. De app kan wel op een betrouwbare manier inschatten wat 

de luchtkwaliteit is op een bepaalde plaats, uitgaande van normale omstandigheden. 

De modellen worden gevalideerd. De metingen van CurieuzeNeuzen – met een 

onzekerheid van 20 procent – zijn getoetst aan de modellen van de VMM. Metingen 

hebben net als modellen onzekerheden. De VMM is volop bezig met de misverstanden 

te verduidelijken. Er worden ook communicatiebureaus ingeschakeld. 

 

Hoe betrouwbaar zijn emissies? Er is een toetsing op Europees niveau. Emissies 

zijn activiteiten maal een emissiefactor. Als men verkeerde emissiefactoren 

gebruikt, als men uitgaat van emissiecijfers zoals fabrikanten die opgeven, dan 

komt men niet ver. De VMM houdt wel degelijk rekening met werkelijke 

emissiefactoren uit metingen. Luchtemissies gebeuren op de best mogelijke 

wetenschappelijke manier en zijn correct. 

2. Antwoorden door het Departement Omgeving 

David Knight zegt dat luchtvervuiling een grensoverschrijdend probleem is en 

daardoor is het heel belangrijk dat er een Europees en zelfs internationaal beleid 

is. Er zijn een aantal suggesties tot verbetering voorgesteld door de Europese 

Rekenkamer. Sommige staan ook in het Luchtbeleidsplan, zoals opschuiven naar 

de WGO-normen. Er wordt ook gevraagd naar een betere monitoring. Vlaanderen 

staat daarin heel ver, monitort tot op straatniveau. In Londen gebeurt het ook, 

maar het komt zelden voor dat er zoveel informatie is. Vlaanderen moet nu door 

de rechtspraak ook aan Europa rapporteren dat er overschrijdingen zijn in de 

‘streetcanyons’. Dat komt ook in andere landen voor en daarom kan men ervoor 

pleiten dat in andere landen ook een fijnmazig meetnet moet komen. 

 

David Knight durft zich niet uit te spreken over de vraag of het voorstel van 

resolutie nuttig is nu er al een ‘Regulatory Fitness and Performance Programme’ 

loopt. 

 

Het Luchtbeleidsplan is een Vlaams plan maar ook een Antwerps plan omdat er 

tot voor kort enkel en alleen in Antwerpen een overschrijding was van de 

luchtkwaliteitsnorm op basis van de meetstations. Door de uitspraak in de 

Greenpeacezaak is heel Vlaanderen in overschrijding en moeten alle zones 

worden gerapporteerd aan Europa. Er zullen plannen moeten worden opgesteld 

per regio of per zone. Het plan reikt heel veel instrumenten aan aan lokale 

overheden om de luchtkwaliteit te verbeteren. In een aantal steden is al een LEZ 

ingevoerd of zal die worden ingevoerd. Er is een effect op het aankoopgedrag van 

diesels. 

 

Wat gaat men doen aan die bestaande diesels? Die zullen gaandeweg niet meer 

in de steden terechtkunnen. Nu is er een gefaseerde invoering maar tegen 2027 

zal enkel nog de meest moderne diesel, de Euro 6d, in een LEZ mogen. Om 

vooruitgang te boeken in de ‘streetcanyons’, zullen de lokale overheden hun 

inbreng moeten doen. 

 

De doelstelling pas in 2050 halen, duurt nog te lang. In het Luchtbeleidsplan zijn 

daarom doelstellingen tegen 2030 opgenomen, onder andere al flink opschuiven 

in de richting van de WGO-normen. Men gaat het ook monitoren. Om de twee 

jaar zullen er nieuwe prognoses komen en om de vier jaar komt er een volledige 

evaluatie van het plan, trouwens een verplichting van het NEC-plan. 
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Hoe worden de houtkachels gecontroleerd? Dat is heel moeilijk. Sensibiliseren 

voor een correct gebruik is heel belangrijk. Daarnaast moet er wetgeving komen 

voor de evacuatie van afvalgassen. In de Green Deal staat dat het grondig moet 

onderzocht worden. Burgers worden vaak van het kastje naar de muur gestuurd. 

Ook hier ligt een taak voor de lokale overheden. De verkoop van kachels is een 

federale bevoegdheid. Enkele jaren geleden is er een campagne geweest waarbij 

heel wat toestellen uit de markt zijn gehaald. Het probleem ligt vooral bij de doe-

het-zelfzaken die heel goedkope toestellen willen verkopen. 

 

In het Luchtbeleidsplan zijn een aantal zaken voor de regio rond de luchthaven 

van Zaventem opgenomen. De luchthavenregio is niet anders dan een andere 

regio wat verkeersinvloeden betreft. Dit wordt globaal in het plan aangepakt. In 

2017 is er voor het eerst een norm ingevoerd voor nieuwe vliegtuigen die vanaf 

2022 op de markt komen om de emissies van onder andere UFP aan banden te 

leggen. Daarnaast is er zeker nog veel onderzoek nodig naar ultrafijn stof. De 

emissie-inventaris is lang niet volledig. Er zijn ook een aantal trajecten gepland 

voor de groei van de luchthaven die gepaard zullen gaan met milieueffectrapporten. 

Er zijn dus heel wat initiatieven voor de luchthaven. 

 

CurieuzeNeuzen en meer bepaald Citizen Science krijgen zeker aandacht in het 

Luchtbeleidsplan.  

 

Frans Fierens vult nog aan dat de VMM een aantal jaren geleden een studie heeft 

gemaakt over ultrafijn stof rond Zaventem. UFP afkomstig van vliegtuigen waren 

meetbaar tot in Haacht. Er loopt nu een nieuwe studie van VITO, een modellerings-

studie, om de verspreiding van de UFP’s beter in kaart te brengen. 

 

Er wordt inderdaad meer en meer door burgers zelf gemeten, met lowcostsensoren. 

Waar wetenschappers vroeger dikwijls eerder argwanend waren, wordt Citizen 

Science nu omarmd. Op de website https://hoemeetiklucht.eu/samen-meten vinden 

burgers allerlei informatie. De VMM heeft zelf sensoren aangekocht die nu naast de 

referentiemeetstations hangen. De sensoren blijken wel beïnvloed te worden door de 

luchtvochtigheid. De VMM onderzoekt hoe de lokale metingen kunnen worden 

geïntegreerd, en men moet zeker weten dat de lowcostsensoren een goede meting 

registeren. 

IV.  Bijkomende vragen en antwoorden 

Valerie Taeldeman vraagt of de modaliteiten voor de premie voor houtkachels op 

punt staan. 

 

David Knight zegt dat de premie klaar is om ingevoerd te worden. Over de 

plannen voor communicatie kan hij niets vertellen. 

 

Valerie Taeldeman heeft begrepen dat de lokale besturen heel veel sleutels in 

handen hebben voor het aanpakken van luchtvervuiling. Ze vraagt of het 

mogelijk is dat een lokale overheid wordt ingelicht over het meetstation in haar 

gemeente en dat de VMM een aantal suggesties en acties voorstelt. 

 

Gwenny De Vroe is tevreden dat de lokale metingen zullen worden geïntegreerd 

als ze betrouwbaar zijn. Ze vraagt naar de timing. 

 

Er werd gesproken over de uitbreidingsplannen voor de luchthaven. Gwenny De 

Vroe zegt dat ze daar persoonlijk geen voorstander van is omdat er volgens haar 

nog heel wat capaciteitsuitbreiding mogelijk is met innovatieve technieken. Ze 

pleit voor een verbod op het tanken van zwavelkerosine. 
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In het ontwerp van Luchtbeleidsplan staat heel duidelijk dat men met financiële 

impulsen lokale besturen wil aanzetten tot het nemen van initiatieven. Gwenny 

De Vroe vindt het jammer dat men daar eigenlijk pas mee van start kan gaan op 

het moment dat het huidige Luchtbeleidsplan 2030 op 6 november 2019 wordt 

goedgekeurd. De nieuwe besturen zijn bezig met de opmaak van meerjarenplannen. 

Ze geeft de suggestie om dit nu al aan de lokale besturen kenbaar te maken. 

 

Johan Danen vraagt of de polluenten die worden gemeten, in een Europees kader 

passen. Hij wil weten of er nog polluenten in Vlaanderen zijn die best gemeten 

zouden worden. 

 

Hermes Sanctorum-Vandevoorde zegt dat er al een paar keer verwezen is naar de 

verantwoordelijkheid van de lokale besturen. Hij ziet niet goed in welke 

instrumenten er vandaag zijn om bijvoorbeeld op te treden tegen houtverbranding 

in houtkachels. Volgens hem zijn er geen. 

 

De VMM verwijst burgers die klagen over de houtkachel van hun buur, door naar 

het gemeentebestuur. Een burger kan naar de vrederechter stappen. 

 

Frans Fierens zegt dat er in Vlaanderen op heel wat plaatsen nog andere 

polluenten dan de reguliere worden gemeten zoals ‘black carbon’, roet, wat geen 

Europese verplichting is. Ook UFP’s komen meer en meer in beeld, maar die 

metingen zijn nog duurder dan de reguliere metingen. 

 

Volgens David Knight is er al heel wat ondersteuning voor lokale besturen. Het 

krijgt ook de nodige aandacht in het plan. Het vergt eigenlijk heel weinig 

inspanning om de situatie van een stad of een gemeente in kaart te brengen. Er 

is www.mimolo.be. Er is het model CAR Vlaanderen dat gratis is en heel 

gebruiksvriendelijk. De tools zijn er, de lokale besturen moeten de wil hebben om 

er iets aan te doen. Er is al heel wat sensibilisering en informatieoverdracht naar 

de lokale besturen geweest, en dit moet worden verdergezet.  

 

De VMM is met een ‘ronde van Vlaanderen’ bezig en organiseert in verschillende 

steden en gemeenten workshops. Het gaat niet enkel over lucht maar ook over 

andere milieuaspecten. 

 

Het is inderdaad vooral door de zwavel in de kerosine dat er zoveel UFP’s 

vrijkomen. In diesel en benzine is de maximum hoeveelheid toegelaten zwavel 10 

parts per million. Bij kerosine van vliegtuigen loopt dat op tot 600 parts per 

million. De verlaging van zwavel in kerosine moet Europees worden aangepakt. 

 

Een timing geven voor de integratie van lokale metingen is niet zo evident. Eerst 

moet men zeker zijn dat ze betrouwbaar zijn. Er loopt een Europees project. Eens 

men zekerheid heeft, is het een kwestie van de metingen proberen te implemen-

teren in de realtimekaarten die de BelAir-app voeden. Het gaat over een 

middellangetermijnproces. 

 

 

Tinne ROMBOUTS, 

voorzitter 

 

Valerie TAELDEMAN 

Wilfried VANDAELE, 

verslaggevers 
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  Vlaams Parlement 

Gebruikte afkortingen 

BBT beste beschikbare techniek 

CAR Vlaanderen  Calculation of Air pollution from Road traffic 

LEZ lage-emissiezone 

Minaraad Milieu- en Natuurraad van Vlaanderen 

NEC national emission ceiling 

NO2 stikstofdioxide 

PM  particulate matter  

SALV Strategische Adviesraad voor Landbouw en Visserij 

SERV Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen 

UFP   ultrafijn stof  

VITO Vlaamse Instelling voor Technologisch Onderzoek 

VMM Vlaamse Milieumaatschappij 

WGO Wereldgezondheidsorganisatie 

 

 

 

 

 


